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Abstract

The amounts of PET bottles waste are steadily increasing globally. In 

Sudan the PET bottles wastes average per year for the years 2003 -2015 

amounts to 38336 ton, and estimated to reach in total to 500000 ton by the 

year 2015. 

The main objective of the current work is to recycle the PET bottles 

waste as a partial substitute to sand in mortar compositions. Four variables 

were selected to study the effectiveness of the application of PET waste in 

cement based compositions: PET amount, water amount, gum amount and 

material size.

Many applications for the mortar including PET were tested such as: 

blocks, bricks, plaster, binding bricks mortar.

Best conditions for the tested variables with 20% PET amount are: 8% 

water amount, 1% gum amount and 4,76mm size of the PET material.

The  resulting  products  from  the  PET  mortar  compositions  give 

comparable performance against both compressive and splitting strength.

The  results  were  analyzed  statistically  using  T-test  for  the  mean 

comparison of the tested samples and standard ones.

Economical analysis insures that replacing sand by PET is not feasible 

unless being supported by governmental  polices.  But from environmental 

point of view the application is feasible as it  enables to recycle the PET 

waste and saves the environment from its hazards.  
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ةةةةةةة

  .   ’ ا         أم ام بانتظ َا عالمي زداد ت ترفثلت إثلين البولى زجاجات من العوادم كميات  إن

) للسنوات            العام فى ترفثلت إثلين البولى زجاجات عوادم متوسط فإن السودان   –2003فى

عام            38336هو)  2015 بحلول الكلية الكميات تصل أن يتوقع و  500000الى  2015طن

طن.

رفثلت           ت ن إثلي ولى الب ات زجاج عوادم إستخدام إعادة الحالية الدراسة من  الهدف

      . أثير        ت ة لدراس رات متغي ة أربع ار إختي م ت منت الس ة مون خلطات فى للرمل جزئى  كبديل

,   : تيك         البلس ة كمي منت الس ات خلط فى ترفثلت إثلين البولى زجاجات عوادم  إستخدام

.       , المادة  حجم و العربى الصمغ كمية الماء كمية

,(  )   ,  , اض      : البي دران الج ة تغطي وب الط ات المكعب ة مختلف ات تطبيق ى ف الخليط إستخدام  تم

المونة.

الظروف  البلستيك   مع أحسن :   20كمية الماء%    كمية يلى كما الصمغ%,   8كانت  %,1كمية

البلستيك   .4.76حجم مم 

ع           م ا مقارنته ن يمك ائج نت ت أعط ات التطبيق لمختلف تحضيرها تم التى  العينات

. التفكك         قوة و الضغط إختبارات فى القياسية العينات نتائج

ار       إختب تخدام باس َا ائي إحص ات العين ل تحلي م العينات    Tت متوسطات  لمقارنة

. القياسية    العينة مع الختبارية

ه            دعم م ت إذا إل ل بالرم تيك البلس إستبدال جدوى عدم أكد القتصادى  التحليل

             . ه   لن دوة ج ذا يعتبر الستخدام هذا فإن البئية النظر وجهة من أما الدولة سياسات  بواسطة

أستخدام     إعادة من .يمكن مخاطره          من البيئة يؤمن و ترفثلت إثلين البولى زجاجات عوادم
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